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De Commissie voor Mobiliteit en Openbare Werken besprak op 23 januari 2014 het Reke-
ningenboek over 2012, hoofdstuk 14 – Mobiliteit en Openbare Werken, van het Rekenhof 
(Parl.St. Vl.Parl. 2013-14, nr. 36/1, p. 177-190).

1. TOELICHTING DOOR HET REKENHOF

De heer Kris Neven, eerste-auditeur-revisor van het Rekenhof, licht het hoofdstuk toe.

1.1. Nieuwe controlestrategie

Het financieel verslag over de uitvoering van de begroting 2012, het Rekeningenboek, is  
vernieuwd ten opzichte van vroeger en aangepast aan de vernieuwde controlestrategie 
naar aanleiding van het Rekendecreet. De structuur sluit nauwer aan bij de begrotings-
structuur. Men koppelt ook steeds meer terug naar de accenten die ook in de begroting 
zijn gelegd. Het Rekenhof  wil vooral een meer geconsolideerd beeld bieden van de uit-
voering van de begroting op beleidsdomeinniveau, met prioriteit voor grote budgetten en 
thema’s die ook in de begroting belangrijk zijn. Consequentie daarvan is dat niet langer 
alle individuele rekeningen in detail aan bod komen in de controle. 

Het Rekendecreet omvat tevens een luik ‘single audit’. Dat impliceert dat het Rekenhof 
zijn controleactiviteiten afstemt op de andere controleorganen. Voor de financiële contro-
les richt het Rekenhof zich zo veel als mogelijk op de controleactiviteiten van de bedrijfs-
revisoren die bij een aantal agentschappen actief  zijn.

Bij de financiële controles is het doel zowel aandacht te besteden aan de kwaliteit van de 
financiële rapportering en informatie als aan de kwaliteit van de begrotingsuitvoering op 
wettelijk vlak. Dat slaat zowel op ministeries als op rechtspersonen. De nieuwe strategie 
uit zich in een dubbele rapportering met vooreerst in juni een rapport bij de algemene 
rekening. De aandachtspunten komen dan op geconsolideerd niveau voor de Vlaamse 
overheid als geheel aan bod. Voorts wordt er in het najaar een Rekeningenboek uitge-
bracht waarin per beleidsdomein meer fundamentele commentaar geleverd wordt bij de 
financiële resultaten.

1.2. Schets beleidsdomein ESR-geconsolideerd

2012 is een bijzonder jaar gebleken op financieel vlak omdat het Rekendecreet een nieuwe 
techniek van aanrekenen op de begroting aanbracht. Daardoor werden in de begroting 
2012 extra kredieten voorzien om de overgang te maken: de ‘overflowkredieten’. Ze zijn 
ook in het Rekeningenboek systematisch afgezonderd om een duidelijk beeld tot stand te 
brengen. 

Het beleidsdomein Mobiliteit en Openbare Werken vertegenwoordigt zowat 3 miljard 
euro uitgaven, goed voor 11,5 percent van het budget van de Vlaamse overheid, gerekend 
op geconsolideerd niveau, en 639 miljoen euro ontvangsten (2,3%). Dat blijkt ook uit de 
grafiek die de spreker laat zien. 
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De belangrijkste onderdelen zijn het ministerie met het departement en het Agentschap 
Wegen en Verkeer en het Agentschap Maritieme Dienstverlening en Kust (samen 652,7 
miljoen euro uitgaven) en een aantal rechtspersonen waarvan De Lijn (1192 miljoen euro 
uitgaven) de grootste is, met ook het Vlaams Infrastructuurfonds (633,9 miljoen euro), nv 
De Scheepvaart (170 miljoen euro) en Waterwegen en Zeekanaal NV (259 miljoen euro). 
Dan zijn er nog de kleinere DAB Vloot en DAB Loodswezen. BAM is voor het eerst opge-
nomen, zoals ook het Pendelfonds. Voorts noemt de heer Neven nog kleinere entiteiten 
zoals de NV Vlaamse Havens en Lijninvest, alsook de regionale luchthavens, Via-Invest, 
Nautinvest en NV Tunnel Liefkenshoek. Laatstgenoemde entiteiten vallen alle buiten de 
overheidsconsolidatie maar zijn wel actief  binnen het beleidsdomein. 

1.3. Begrotingsuitvoering door beleidsdomein

De spreker richt zich vervolgens op de meest opvallende uitvoeringscijfers. 

1.3.1.	 Ontvangsten

Er zijn een aantal extra ontvangsten gerealiseerd zoals blijkt aan ontvangstenzijde. Dat 
heeft onder meer te maken met de VBS-vergoedingen, waarvan een aantal die betrekking 
hebben op 2011 en pas in de begroting 2012 zijn binnengekomen. De cijfers slaan dus op 
iets meer dan een jaar. Er was enige vertraging bij de ontvangsten die gebeuren in samen-
spraak met Nederland voor de Schelderadarketen.

Binnen het VIF viel het grote aantal openstaande vorderingen op – dus ontvangsten die 
nog niet gerealiseerd zijn. Het gaat om een totaalbedrag van bijna 200 miljoen euro. Een 
groot deel ervan heeft het betrekking op een achtergestelde lening die aan de BAM is 
toegekend en pas op zeer lange termijn zal worden geïnd. Voor het overige resten nog 22 
miljoen euro aan vorderingen. Meer dan de helft daarvan staat al meer dan één jaar open. 

Wat betreft de ontvangsten van De Lijn geeft de heer Neven nog mee dat door de tarief-
verhoging en een betere controle op het zwartrijden de nettovervoersontvangsten licht zijn 
gestegen ondanks een kleine daling van het aantal reizigers. 

Voor nv De Scheepvaart en Waterwegen en Zeekanaal NV viel vooral op dat er een ver-
mindering optrad van de ontvangen scheepvaartrechten. De BAM is in 2012 voor het eerst  
in de consolidatiekring opgenomen en realiseerde dat jaar bijna 140 miljoen euro ont-
vangsten. Een groot deel ervan heeft betrekking op de overdracht van de Van Cauwelaert-
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sluis en de Noorderlaanbrug aan respectievelijk het Havenbedrijf  Antwerpen en nv De 
Scheepvaart. Het gaat dan om transacties binnen de overheid zelf.

1.3.2.	 Uitgaven

Ook aan uitgavenzijde bevinden zich opvallende cijfers inzake de uitvoering van de 
begroting 2012, met name een aantal onderbenuttingen van de begrotingskredieten. De 
investeringen voor de Westerschelde gebeuren door Nederland, maar de facturatie vanuit 
Nederland liep enige vertraging op. Ook de kredieten voor de luchthavenontwikkelings-
maatschappijen, vrijgemaakt voor 2012, zijn niet gebruikt, omdat de LOM’s niet tijdig 
zijn opgericht. Ze gaan in voorjaar 2014 effectief  van start. Voor de Schelderadarketen 
ondervond het investeringsprogramma vertraging en bij het Agentschap Wegen en Verkeer 
zat de vertraging bij de registratie van facturen voor onderhoud en winterdienst. 

Voor het VIF meldt het Rekeningenboek dat in 2012 het volledige budget voor de onder-
tunneling van de R11 aan de luchthaven Antwerpen is vastgelegd. Facturaties gebeuren 
pas in de volgende jaren. Er is ook voor bijna 3 miljoen euro aan verwijlintresten betaald.

In de cijfers van de DAB Loodswezen valt vooral het ogenschijnlijk jaartekort op ten 
belope van 9,6 miljoen euro. Bij nadere analyse ziet men evenwel een belangrijke achter-
stand van inkomsten en aflossing van openstaande facturen. Economisch gezien schom-
melt het werkelijke tekort van de DAB om en bij 34 miljoen euro. 

De Lijn boekte in 2012 een budgettair tekort van ongeveer 6,5 miljoen euro door de stij-
ging van een aantal kosten zoals voor brandstof, voor exploitanten en grotere personeels-
uitgaven, hoewel het personeelsbestand licht is verkleind. In de uitvoeringsrekening moet 
rekening gehouden worden met de registratie van budgetten voor overflow. Het tekort is 
omgezet in een beperkt overschot.

Nv De Scheepvaart (+68,9 miljoen euro saldo), Waterwegen en Zeekanaal NV (+20,35 
miljoen euro) en de BAM (+7,6 miljoen euro) realiseerden in 2012 een begrotingsover-
schot.

1.4. Controlebevindingen

1.4.1.	 Ministerie

Het Rekenhof heeft in het ministerie in 2012 ook steekproefgewijze controles uitgevoerd: 
op 270 geselecteerde transacties. In 45 van de gecontroleerde dossiers (16,7%) werden 
onduidelijkheden of fouten ontdekt, die vooral met aanrekeningsproblemen of laattijdige 
afwikkeling van procedures te maken hadden, gelinkt aan lange doorlooptijden, afhande-
ling van verrekeningen en vertragingen in betalingsprocedures. 

Gelijkaardige zaken zijn te vinden bij het VIF. De toepassing van de nieuwe aanrekenings-
regels verliep in 2012 nog niet optimaal. De gebudgetteerde overflow om de toepassing 
van de aanrekeningsregels te begeleiden, was enigszins onderschat.

1.4.2.	 Rekenplichtigheid

Ook met betrekking tot het Rekendecreet moeten nog bepaalde afspraken geconcretiseerd 
worden. Het gaat daarbij om het afleggen van verantwoording voor rekeningen door 
rekenplichtigen. Die problematiek doet zich enkel nog voor in het beleidsdomein MOW, 
specifiek voor een aantal DAB’s en warenmagazijnen. Er lopen initiatieven maar die zijn 
nog niet afgerond.
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1.4.3.	 Rechtspersonen

Wat betreft de rechtspersonen vestigt de spreker de aandacht op de jaarrekening van 
De Lijn en meer bepaald op het feit dat de uitvoeringsrekening van de begroting een 
licht tekort vertoonde terwijl de bedrijfseconomische rekening in evenwicht bleek. Dat 
evenwicht kwam tot stand door toepassing van een aantal eenmalige maatregelen in de 
rekening, wat niet foutief  is als boeking, maar die wel te maken hebben met eenmalige 
effecten zoals het boeken van de overflow. Dat is gebeurd op basis van de instructies van 
de Vlaamse minister van Financiën en Begroting en had een aanzienlijke invloed op de 
rekening. Ook de nieuwe registratiewijze van de extra inkomsten die De Lijn mag aanwen-
den voor bijkomende investeringen en het aanleggen van een extra voorziening voor de 
afrekening van exploitanten hadden een effect. De vaststellingen van het Rekenhof liggen 
in de lijn van de bevindingen van de bedrijfsrevisor van De Lijn. 

Wat betreft nv De Scheepvaart en Waterwegen en Zeekanaal NV heeft het Rekenhof geen 
opmerkingen buiten die van de bedrijfsrevisoren. 

1.5. Onderhoud en verbruik elektrische en elektromechanische installaties voor de wegen

Naast de algemene bevindingen van het Rekenhof, voerde het bovendien een specifieke 
controle uit van de begrotingsuitgaven voor onderhoud en verbruik van elektrische en 
elektromechanische installaties voor de wegen. Hoofdzakelijk gaat het daarbij om ver-
keerslichten, wegverlichting en inwendig verlichte signalisatie, die samen een budgettaire 
impact hebben van ongeveer 50 miljoen euro per jaar. De betalingen daarvoor schomme-
len tussen 40 en 53 miljoen euro per jaar. Het deelbudget omvat zowel onderhoudswerken 
om de installaties in goede staat te houden als het verbruik van elektriciteit zelf. Dat laat-
ste neemt zowat 40 percent van het budget in en is toegenomen. Gelet op de aankondiging 
van het Lichtplan en op de toename, vond het Rekenhof  het nuttig dat nader onder de 
loep te nemen. 

1.5.1.	 Onderhoud

De aanbestedingsprocedure voor onderhoudswerken blijkt naar behoren te functione-
ren. Punctuele verbeterpunten ziet het Rekenhof  evenwel. De verantwoordelijke Afde-
ling Elektromechanica en Telematica van het Agentschap Wegen en Verkeer maakt niet 
altijd een specifiek onderscheid tussen selectie- en gunningscriteria in het kader van over-
heidsopdrachten. Dat schept een risico op onwettigheden. De gunningsverslagen om de 
overheidsopdrachten toe te wijzen missen wat kwaliteit bij de verantwoording, stelt het 
Rekenhof. 

Ook qua prijsonderzoek is verbetering mogelijk. Zo kan men de ramingen beter opmaken 
en een betere analyse voeren van de verschillen tussen de raming en aanbestedingsprijs. 

In de uitvoering van het onderhoudsproces blijken een aantal afgesproken contractuele 
documenten niet altijd beschikbaar. Daaraan wordt dan verder geen gevolg gegeven. 

Het opvolgen van en toezicht op de werf is eveneens voor verbetering vatbaar. De meeste 
middelen daarvoor gaan naar investeringswerken. Daardoor worden onderhoudswerken 
enigszins verwaarloosd. 

Wat betreft betalingen blijkt de betrokken afdeling niet altijd zeker van het feit of betalin-
gen – die door aannemers worden opgevraagd – al zijn meegenomen in een vorig stadium 
bij facturatie. 

Klassiek is het verschijnsel van verwijlintresten en verrekeningen, merkt het Rekenhof op. 
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1.5.2.	 Elektriciteitsverbruik

Voor het elektriciteitsverbruik bestaat enige spanning tussen de opzegbaarheid van con-
tracten en de optimalisatie van de mededinging. De meest recente aanbestedingen voor 
elektriciteitsverbruik zijn jaarlijks opzegbaar gemaakt. De aanbieders moeten derhalve 
ook de investeringskost van een dergelijk groot contract op één jaar kunnen recupereren. 
Dat impliceert dat alleen de grootste spelers op de markt kunnen meedingen naar het 
gebundelde contract van de Vlaamse overheid. Dat houdt een beperking van de mede- 
dinging in.
 
Cijfermatig is gebleken dat, ondanks de invoering van het Lichtplan en de inspanningen 
om het elektriciteitsverbruik omlaag te halen, zich een stijging van de elektriciteitskos-
ten aftekent. Dat is vooral te wijten aan de stijging van distributiekosten en de heffingen 
bovenop de elektriciteitsprijs. 

De diverse aansluitingspunten voor elektriciteit zijn nog niet perfect geïnventariseerd of 
specifiek benoemd wat betreft toewijzing van verantwoordelijkheid aan een afdeling. Het 
is niet duidelijk welke elektrische installaties er zijn aangesloten. De controle op facturatie 
kan derhalve niet efficiënt gebeuren. De leemte in de inventarisatie en in het meten van 
welke aansluitingspunten verantwoordelijk zijn voor welke installaties brengt tevens mee 
dat de resultaten van het Lichtplan en dus ook de vermindering van het elektriciteits-
verbruik niet specifiek kunnen worden gemeten. Zo zijn er een aantal aansluitingspun-
ten waarop behalve wegverlichting ook andere installaties zijn aangesloten. Een zuivere 
meting van de besparing in het kader van het Lichtplan is onmogelijk. De heer Neven 
verwijst naar de gedachtewisseling in de commissie over het Lichtplan (Parl.St. Vl.Parl. 
2013-14, nr. 2435/1). 

Het Rekenhof formuleerde ook aanbevelingen aan het adres van de afdeling EMT. Die 
moet de onderhoudscontracten beter beoordelen en documenteren. De Afdeling Expertise 
Verkeer en Telematica, die verantwoordelijk is voor het elektriciteitsverbruik, dient naar 
andere formules te zoeken die de mededinging stimuleren. Daarnaast moeten de inventa-
risatie en meettechnieken voor elektriciteitsverbruik geoptimaliseerd worden. 

2. REPLIEK VAN MEVROUW HILDE CREVITS, VLAAMS MINISTER VAN 
MOBILITEIT EN OPENBARE WERKEN

Minister Hilde Crevits beaamt de omvang van haar beleidsdomein. De vaststelling van 
het Rekenhof dat de financiële uitvoering van de begroting nauw aansluit bij de voorop-
gestelde ramingen en kredieten, verheugt haar. De uitvoering op algemene uitgavenbegro-
ting en het VIF bedraagt meer dan 90 percent voor de vastleggingskredieten en meer dan 
95 percent voor de vereffeningskredieten. 

Het tekort bij de DAB Loodswezen wijt de minister aan de economische crisis en de over-
gang naar de nieuwe beloodsingsmiddelen. Positief  noemt ze het feit dat de rechtsperso-
nen in het beleidsdomein voor 2012 zonder uitzondering een positief  begrotingsresultaat 
boekten, ook De Lijn na het opgelopen verlies in 2011.

De minister schaart zich achter de aanbevelingen van het Rekenhof, die moeten leiden tot 
een grotere performantie. Wat haar zorgen baart, zijn de 16,7 percent fouten en onduide-
lijkheden die men kon vaststellen in het Rekeningenboek. Er is overlegd met de diensten 
en men snapt niet hoe dat kan. Het zou een verslechtering betekenen in de controleresulta-
ten. In de jaren 2000 tot 2010 maakte het Rekenhof amper opmerkingen over de gecontro-
leerde dossiers. Ze worden allemaal gecontroleerd voorafgaand aan de betaling, op basis 
van het voorafgaande visum. Dat gebeurt samen met de jaarlijkse tweehonderd dossiers  
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van het VIF, die betalingen behelzen zonder voorafgaand visum van het Rekenhof. De 
methodiek is niet veranderd sinds 2010 en de medewerkers worden grondig opgeleid. De 
dossiers zijn derhalve dubbel gecontroleerd, ook door het Rekenhof. De minister stelt 
voor daarover een opvolgingsvergadering te organiseren. De minister neemt wel akte van 
de controleresultaten en wil onderzoeken wat er is gebeurd, dat op basis van gedetailleerde 
controlevaststellingen van het Rekenhof en met hun medewerking.

Wat de opmerkingen over de verwijlintresten betreft, noemt de minister die wel rele-
vant, maar ze verwijst naar een aantal zware ingrepen die zijn gebeurd en naar dossiers 
die zijn blijven liggen in het verleden. In de voorbije jaren zijn die dossiers als het ware 
‘opgeruimd’, stelt de minister, en zijn de verwijlintresten op laattijdig betaalde facturen 
maximaal berekend en betaald. In 2012 zijn er verwijlintresten betaald naar rato van vijf-
tien maanden in plaats van over twaalf  maanden. Dat maakt het pakket veel groter. Die 
inhaalbeweging uit zich in een tijdelijke verhoging van het volume aan verwijlintresten, 
omdat er meer dossiers worden weggewerkt. De actie moet aanleiding geven tot een aan-
zienlijke verlaging op termijn. 

Voor wat betreft de discrepanties op het terrein waarop het Rekenhof alludeert voor de 
DAB’s, werkt minister Philippe Muyters een nieuwe regeling uit samen met de diensten 
van de minister. 

Het VIF is grondig gecontroleerd, gelet op het budgettaire belang. In 2012 was de struc-
tuur van het VIF en de afstemming met het boekhoudkundig systeem Orafin nog niet 
volledig in lijn gebracht met het Rekendecreet. Minister Muyters gaf  op 8 juli 2013 een 
verklaring over de opmerkingen ter zake en stelde tegelijk de verdere optimalisering in het 
vooruitzicht. Doel is een volledige afstemming.

Voor de DAB Loodswezen is het tekort gecompenseerd door de DAB Vloot. De interne 
betalingsachterstand ten aanzien van het IVA Centrale Accounting moet systematisch 
worden afgebouwd bij het verder aantrekken van trafiek en optimalisatie van beloodsing. 
Ook aan de prijzen zijn al twee ingrepen uitgevoerd. 

Voor W&Z en De Scheepvaart volgt het Rekenhof het positieve oordeel van de bedrijfs-
revisoren.

De minister sluit zich aan bij de technische bevindingen over De Lijn. Ze worden opge-
volgd door minister Philippe Muyters.

Voor wat de elektrische installaties betreft, zijn al een aantal acties ondernomen inzake 
aanbestedingsproces, gunning en betaling. Zo zijn er extra opleidingen ingericht en moet 
een checklist gehanteerd worden als hulpmiddel bij het opmaken van bestekken. De juris-
ten en de cel Contracten volgen voortaan alle processen van nabij op. 

Eén groot knelpunt ziet de minister wel. De Inspectie Financiën, de juridische diensten 
van de Vlaamse overheid en het Rekenhof  houden er elk een eigen interpretatie op na 
voor de kwalificatie van aannemingen. Dat leidt in veel dossiers tot een patstelling en tijd-
verlies. Ze dringt aan op het dringend zoeken naar overeenstemming. 

De afdeling EMT neemt zich voor werk te maken van een methodiek voor prijsonderzoek 
en een methodiek voor transparante gunningsverslagen. Ramingen worden soms bemoei-
lijkt door nieuwigheden, door snel fluctuerende prijzen. Dat geldt vooral voor telematica. 
De hele sector blijkt ook sterk onderhevig aan hoog- en laagconjunctuur door het feit dat 
er een vrij kleine concurrentie is. 
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Positief vindt de minister de vaststelling dat de verwijlintresten bij de afdeling beperkt ble-
ven tot minder dan 100.000 euro, voor zowel 2011 als 2012. Het betalingsproces verloopt 
vlot. De verwijlintresten zouden tot nul kunnen worden herleid.

Voor wat elektriciteitsverbruik betreft, liet mevrouw Eva Van den Bossche, afdelings- 
hoofd EVT, al weten dat naar aanleiding van de inventarisatie van de verlichtingspalen  
de inventaris stelselmatig vervolledigd wordt met het specifieke nummer. De inventarisatie 
verloopt voor de afdeling voor het eerst op die manier, ook met iPad. 

3. BESPREKING

De heer Marino Keulen heeft vragen bij het feit of  er in het hele beleidsdomein wel vol-
doende mededinging speelt, vooral voor wat betreft de meer complexe aspecten zoals elek-
tromechanische en elektrische installaties. Heeft ook het Rekenhof daarover een mening? 

Minister Hilde Crevits herhaalt dat om de mededinging te verzekeren, het cruciaal is om 
niet te afhankelijk te zijn van grote fluctuaties. Er zijn suggesties gedaan. Optimaliseren 
van het bestek is een eerste stap, samen met een goede opvolging. Eenmaal men in een 
systeem stapt, moet men dat ook volgen en niet alles zomaar veranderen. Men probeert 
met het vermelde pijnpunt zo goed mogelijk om te gaan. 

De heer Marino Keulen begrijpt dat er methodieken gevolgd moeten worden, maar wil 
weten of men van mening is dat er voldoende mededinging is. 

De heer Kris Neven beperkt zich tot het aspect elektriciteitsverbruik. De Vlaamse over-
heid en AWV proberen groepsaankoper te zijn voor de Vlaamse overheid, zowel voor 
de wegverlichting als voor het algemeen elektriciteitsverbruik van gebouwen en andere 
agentschappen. Men probeert te bundelen. Dat is goed, maar door het contract jaarlijks 
opzegbaar te maken, moeten de aanbieders een specifiek facturatiesysteem opzetten om 
het contract in de wacht te slepen. Dat is een grote administratieve belasting en daardoor 
kunnen eigenlijk alleen de grote elektriciteitsaanbieders echt meedingen. Het Rekenhof 
stelt daarom voor ook andere formules te overwegen, met bijvoorbeeld meerjarencontrac-
ten, zodat ook kleinere energieaanbieders kunnen meedingen.

De heer Marino Keulen verwijst bij wijze van voorbeeld inzake schaalgrootte naar de con-
tracten voor FAST. Er zijn massaal takelaars in Vlaanderen, maar kleinere familiebedrij-
ven kunnen de omvang van het dekkingsgebied dat wordt gevraagd, vaak niet aan. Ook 
daar valt de interesse en de mogelijkheid om zich daarop te organiseren weg.
 
Minister Hilde Crevits verzekert dat voor de verlichtingspalen zelf  voldoende concurren-
tie speelt. Voor de kreukelpalen zijn ook gespecialiseerde bedrijven actief. Er moet dan 
bepaald worden wat wel en niet toegelaten wordt. Als men stelt dat er te weinig concurren-
tie zou zijn of als er een vermoeden van prijsafspraken zou zijn, dan is er een daarvoor een 
orgaan waartoe men zich kan wenden. Iedereen beseft dat in het belang van de prijszetting 
voldoende mededinging mogelijk moet worden gemaakt, besluit de minister. 

Wat betreft FAST, dat vanuit een bekommernis om sneller te takelen en niet omwille van 
lagere prijzen is ontstaan, is de cruciale opmerking van die familiale bedrijven precies dat 
het geen zin heeft in een omvangrijker systeem te stappen als ze de dienstverlening voor 
een bepaald stukje weg niet net zo snel en tegen gelijkaardige prijzen kunnen opnemen. 
Een aantal contracten zijn nog niet gegund omdat bepaalde politieke fracties, waaronder 
Open Vld, bedenkingen maakten bij de volgens hen te hoge prijzen. Die worden doorgere-
kend aan wie een ongeval veroorzaakt. Het probleem ligt in elk geval anders dan voor de 
elektriciteitspalen en dergelijke. De minister stelt dat men ook niet verschillende soorten 
palen op dezelfde snelweg wil.
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De heer Jan Peumans vraagt zich af  waarom men voor dergelijke contracten niet werkt 
met een soort van resultaatsverbintenis, meer bepaald voor onderhoud van installaties en 
van verlichtingspalen. 

Minister Hilde Crevits stelt dat die bestaan. Elke twee of drie jaar worden contracten aan-
besteed voor het onderhoud van de verlichtingspalen. Oorspronkelijk ging het om onder-
houdscontrole op zicht en om oppervlakkig onderhoud, waardoor er intern corrosie kon 
optreden en palen afknakten. Intussen hebben alle palen een eigen fiche en nummer en 
moeten ze van binnen en van buiten gecontroleerd worden. De contracten dienen derhalve 
specifiek te zijn. Voor het onderhoud van de wegen geldt intussen ook dat de materiaal-
keuze wel vrij is, maar de wegen moeten tien jaar in orde blijven.

De heer Jan Peumans ergert zich aan gele lichtkegels die steevast niet werken. Hij vraagt 
zich af  in hoeverre er een opvolging gebeurt van de interventies ter zake, die naar de 
mening van de voorzitter enorm veel geld moeten kosten. Waarom wordt daaraan geen 
resultaatverbintenis gekoppeld, bijvoorbeeld ook wat betreft inwendig verlichte borden? 
Hij begrijpt niet hoe het kan dat zeshonderd aansluitingspunten niet gekend zijn, zoals het 
verslag vooropstelt.

De heer Kris Neven legt uit dat die punten wel gekend zijn, maar dat het nummer er nog 
niet bij stond. Minister Hilde Crevits stelt voor in het kader van die vragen en bedenkin-
gen mevrouw Eva Van den Bossche nogmaals uit te nodigen voor een toelichting. Ze 
voegt eraan toe dat het in tijden van budgettaire noden zelfs niet eenvoudig is iedereen 
ervan te overtuigen dat het zo essentieel is dat men met een iPad overweg kan om het werk 
te optimaliseren. Men ziet de prioriteit niet, maar het garandeert wel optimale registratie. 
Dat parcours afleggen, is een zware opdracht voor mevrouw Van den Bossche, oppert de 
minister. Een accurate opvolging van defecten is nodig, maar men is pas enkele jaren met 
die modernisering bezig. De minister garandeert dat er keihard aan wordt gewerkt, ook al 
maakt het vooralsnog soms een slordige indruk. 

De heer Jan Peumans besluit dat toezicht op onderhoudsopdrachten accuraat moet gebeu-
ren, zeker aangezien het met gemeenschapsgeld wordt betaald. Minister Hilde Crevits stelt 
dat ze die visie deelt maar dat men dan ook moet accepteren dat op toezicht niet kan 
bespaard worden. 

De heer Björn Rzoska vindt vooral bijlage 2 bij het Rekeningenboek interessant. Er wordt 
verwezen naar eerdere Rekeningenboeken, de aanbevelingen en de opvolging en status 
daarvan. Het Departement Mobiliteit en Openbare Werken stond daar niet tussen en dat 
stelt het lid al gerust. Voor wat betreft andere departementen meent hij dat de respectieve 
ministers toch maar eens moeten worden bevraagd over de opvolging. 

Hoe zit het met de openstaande vorderingen waarvan de helft al een jaar vervallen is? Het 
Rekenhof sprak van 200 miljoen euro bij het ministerie en 26 miljoen euro bij het VIF. Bij 
dat laatste stelt het lid zich vragen. Het gaat om ontvangsten die niet gerealiseerd worden. 

Onder de technische bekommernissen aangaande De Lijn ziet de heer Rzoska toch wel 
serieuze zaken die opvolging verdienen.

Ook het Rekenhof  stelt dat wat betreft de elektrische installaties de grens van 100.000 
euro aan verwijlintresten niet wordt overschreden, maar de heer Rzoska vindt toch dat 
het nog om aardige bedragen gaat. De verwijlintresten bij EMT stegen in 2011 en 2012. 
Redenen daarvoor zouden zijn: een trage opmaak van de berekeningen, het uitblijven van 
de behandeling van schuldvordering en een reorganisatie van de afdeling. Hij meent dat 
die budgetten beter besteed kunnen worden bij opvolging.



12 Stuk 36 (2013-2014) – Nr. 3

V L A A M S  P A R L E M E N T

Voor EMT heeft het lid nog vragen bij de opgemerkte prijsafwijkingen in gunningsdos-
siers. Vijf  van de negen dossiers vertonen een prijsafwijking van meer dan 15 percent 
tegenover de raming. Kunnen de verantwoordelijke ingenieurs die markt niet nauwer 
opvolgen? Het Rekenhof suggereert de techniek van marktverkenning toe te passen. Kan 
daarbij meer toelichting gegeven worden? De heer Rzoska leest ook dat de projectingeni-
eurs bij gebrek aan richtlijnen vaak het prijsonderzoek niet zorgvuldig uitvoeren. Ook dat 
moet bekeken worden, stelt hij.

Voor het Pendelfonds wijst het lid op de onderbenutting van het budget in 2012. Slechts 26 
percent werd gerealiseerd. Hoe zit dat? 

De heer Sammy Wuyts, adjunct-kabinetschef Mobiliteit van minister Crevits, stelt dat de 
middelen niet weg zijn voor het Pendelfonds. Ze blijven in het fonds. Alles is afhankelijk 
van het indienen van de facturen, van de subsidies eenmaal een project gerealiseerd is. De 
vastlegging speelt niet zozeer. Het ging over de vereffeningen. Als wie de subsidiefacturen 
moet indienen niet met de resultaten komt, wordt er niet uitbetaald. 

De gunningsdossiers vormen zeker nog een aandachtspunt erkent de heer Wuyts. De 
methodiek van prijsonderzoeken en opmaak van gunningsverslagen worden onder han-
den genomen, garandeert men. Voor de verwijlintresten is een inhaalbeweging bezig om er 
alerter en zorgvuldiger mee om te gaan.
 
Mevrouw Griet Smaers weet dat er een opruimoperatie is gebeurd in 2012 voor wat betreft 
de verwijlintresten. Ze stelt dat destijds ook is aangegeven dat er richtlijnen ter zake 
zouden worden bezorgd aan departementen en administraties. Er zou een onderscheid 
gemaakt worden tussen dossiers waarover al dan niet betwisting bestaat. Vervolgens zou-
den er ook richtlijnen komen om na te gaan of er bij betwiste dossiers al stukken betaald 
konden worden onder voorbehoud van uitklaring van de verdere betwisting. Daarmee 
wilde men verwijlintresten vermijden. Zijn de bewuste richtlijnen er ook gekomen? Hoe 
zit het met de betwiste dossiers? 

Minister Hilde Crevits antwoordt dat men om verwijlintresten te vermijden en te voorko-
men, men de 80/20-maatregel hanteert. Vroeger bleven hele dossiers liggen omwille van 
een dispuut. Er loopt ook een discussie over het onderscheid tussen verrekening en nieuwe 
opdracht. Soms zit men vast bij nieuwe en oude dossiers omwille van de tegengestelde 
interpretatie op dat vlak. De minister refereert aan de discussie in het parlement over hoe 
ver men kan gaan in het wijzigen van opdrachten, het aanvullen of  bijkomend bestellen. 
Het beleid dat ter zake wordt gezocht, zit nog niet op één lijn met de Inspectie van Finan-
ciën.

In het betalen van facturen doorloopt men drie stappen, verklaart de minister. Eerst moet 
de eigen administratie voldoende aangepast zijn om er snel op te kunnen ingaan. Ten 
tweede moet er zorgvuldig toezicht zijn opdat er bij discussie, bijvoorbeeld over kwaliteit 
van uitvoering, enkel voor het stuk waarover betwisting bestaat nog niet wordt betaald. 
Dat mag er niet toe leiden dat nog niets wordt betaald. Ten derde stokt het dan vaak 
als er onenigheid is over het feit of  het om een verrekening dan wel om een aanvullende 
opdracht gaat. Er wordt overlegd, maar men is er niet uit. Zelfs onderling zijn de inspec-
teurs van Financiën het soms niet eens.

De heer Sammy Wuyts meldt nog dat hoe langer de discussies ter zake aanhouden, hoe 
langer dossiers niet afgewerkt raken en hoe meer de verwijlintresten oplopen.
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Mevrouw Lies Jans verbaast zich erover dat het tekort bij de DAB Loodswezen is opgelo-
pen tot 34,3 miljoen euro. Het gaat om grote betaalachterstanden die dus groeien. In 2011 
zijn er al maatregelen genomen met onder meer hogere prijzen voor beloodsing, maar die 
hadden niet echt effect. Welke stappen worden verder gezet? Kan dat nog blijven duren? 
Moeten er aan uitgavenzijde geen fundamentelere ingrepen gebeuren? 

De heer Sammy Wuyts legt uit dat er een onderscheid is tussen begroting in evenwicht 
en betalingsachterstand. Die is een stuk groter dan het begrotingstekort in de betrokken 
jaren. Het betreft een cumul van de afgelopen jaren. Er is voor 2014 een begroting in 
evenwicht onder meer als gevolg van een compensatie die bij de DAB Vloot is gebeurd. 
De mindere kosten voor de DAB Loodswezen zijn daar aangerekend. Er is ook een deel 
via subsidie bijgekomen en een deel inkomsten via de verhoogde prijzen. Om de achter-
stand in te halen is een begroting met overschot nodig. Dat kan pas als de economie weer 
aantrekt en de trafiek verhoogt. De begroting in evenwicht was nodig om een ESR-tekort 
te vermijden. Dat weegt derhalve niet op de begroting. De betalingsachterstand betreft 
alleen interne afrekeningen. De DAB Loods heeft een tekort ten aanzien van de IVA Cen-
trale Accounting die de schulden op zich nam. De verbetering schuilt in het feit dat met 
een begroting in evenwicht de schulden niet langer oplopen. Bruuske maatregelen zouden 
allicht andere effecten genereren.

Mevrouw Griet Smaers begrijpt dat er dus intern geen aanpassingen kunnen worden 
gemaakt om het probleem op te lossen en dat men louter kan afwachten tot het econo-
misch weer beter gaat. Minister Hilde Crevits wijst erop dat er een component loodstarie-
ven is waaraan de inkomsten rechtstreeks gelinkt zijn. De vraag luidt dan of men, gezien 
de economische omstandigheden, met een stijging van de prijzen een garantie heeft op 
ook een inkomstentoename. Men kan net zo goed voor een andere haven opteren, stelt de 
minister. 

Er loopt ook nog een dispuut met de Nederlandse loodsen dat uitgeklaard moet worden. 
Met de ingrepen die gebeurd zijn, en onder meer een koppeling van de loodstarieven aan 
de brandstofprijzen via de ‘bunker adjustment fee’, is er sprake van nog een lichte prijsver-
hoging. Het engagement dat de Vlaamse overheid aanging, ook op verzoek van bedrijven, 
is de prijzen niet meer te verhogen. 

Mevrouw Lies Jans komt nog even terug op de studies inzake ketenbenadering die zijn uit-
gevoerd en waaruit een aantal suggesties voortkwamen. Minister Hilde Crevits stelt dat de 
onderhandelingen in verband met de loodsefficiëntie volop lopen. Er wordt bekeken hoe 
alles transparanter en efficiënter kan gebeuren, maar er is nog geen akkoord.

Jan PEUMANS,
voorzitter

Lies JANS,
verslaggever
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Gebruikte afkortingen

AWV  Agentschap Wegen en Verkeer
BAM  Beheersmaatschappij Antwerpen Mobiel
DAB  Dienst met Afzonderlijk Beheer
EMT  afdeling Elektromechanica en Telematica
ESR  Europees Systeem van Nationale en Regionale Rekeningen
EVT  afdeling Expertise Verkeer en Telematica
FAST  Files Aanpakken door Snelle Tussenkomst
IVA  intern verzelfstandigd agentschap
LOM  luchthavenontwikkelingsmaatschappij
MOW  Mobiliteit en Openbare Werken
VBS-vergoeding  verkeersbegeleidingsvergoeding
VIF  Vlaams Infrastructuurfonds
W&Z  Waterwegen en Zeekanaal NV


